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Csongrád megye még 
1 9 9 3 - b a n nyújtott be 
p á l y á z a t o t - a m e l y e t 
meg is nyert - az UNI-
DO-hoz annak érdeké-
ben, hogy készüljön egy 
koncepció e térség ipa-
r á n a k f e j l e s z t é s é v e l 
k a p c s o l a t b a n . Ennek 
folytatásaként jött létre 
együttműködés a hol-
land és a magyar kor-
mány között Kelet-Ma-
gyarország gazdaságá-
nak fellendítésére. 

• Milyen előzmények ve-
zettek a két ország kor-
mányainak megállapodá-
sához? - kérdeztük 
Pászty Tóth Gyulát, a me-
gyei közgyűlés alelnökét, 
a program egyik hazai 
koordinátorát. 
- Miután az ENSZ Ipar-

fejlesztési Szervezete elfo-
gadta pályázatunkat, az 
UNIDO szakértői 1994 de-
cemberére összeállították a 
gazdaságfejlesztési koncep-
ciót. Ezenkívül 50, konkrét 
projektet is megfogalmaztak, 
amelyek részben működő 
vállalkozásokra, részben pe-
dig példaértékű, de még nem 
létezőekre vonatkoztak. A 
programot, az UNIDO-n ke-
resztül, a holland kormány -
referencia jelleggel - finan-
szírozta. Az értékelés után a 
kész projektek közül néhány 
bekerült a nemzetközi szer-
vezet információs rendszeré-
be is. Ezzel gyakorlatilag a 
munka lezárult, ám a hollan-
dok úgy döntöttek, továbbra 
is támogatják e megyék fej-
lődését. 

• Tudomásunk szerint 
három cégnek nyújtanak 
szakmai segítséget. Mi-
lyen szempont alapján 
esett rájuk a választás? 
- Megyénkben valóban 

három helyen dolgoznak a 
PSO tanácsadói. Tudni kell 
azonban, hogy Szabolcs-
Szatmár-Bereg megyében is 
ugyanennyi vállalatnak segí-
tenek. Minderre pedig úgy 
került sor, hogy a holland 

• Munkatársunktól 
Évtizedeken át fodrászat 

működött a Széchenyi tér 3. 
számú épület földszintjén. A 
szövetkezet egyes számú üz-
lete. Másfél éve az önkor-
mányzat úgy döntött, jobb 
helye lesz itt egy pénzinté-
zetnek. A fésűk és az ollók 

kormány pályázatot írt ki sa-
ját szakértői részére azért, 
hogy megvizsgálják a koráb-
ban nálunk készült projekte-
ket, majd válasszák ki azo-
kat a cégeket, amelyeknél 
esélyt látnak a továbblépés-
re. Megyénkben a Nagylaki 
Kendergyár mellett Csong-
rádon, a Tisza Bútor Rt., Vá-
sárhelyen a Hódmas mellett 
döntöttek. 

• Milyen követelmé-
nyeknek kellett megfelel-
niük ezeknek a vállala-
toknak? 
- Alapkövetelmény volt a 

jövedelmezőség, illetve az, 
hogy az érintett kistérségben 
szükség legyen munkahe-
lyekre és lehetőleg legyen 
igényük holland vagy más 
külföldi gazdasági kapcso-
latra is. 

• A szaktanácsadók fel-
adata nem lehet könny, 
hiszen eléggé eltérő pro-
filú üzemekről van szó. 
- A hollandok egy kon-

zorciumot hoztak létre a 
konkrét tények ismeretében. 
A győztes pályázókból álló 
szakértői csoport ez évtől 
dolgozik hazánk e két megy-
éjében. Munkájukat azonban 
az általuk kiválasztott helyi 
szakemberek alkotta team 
irányításával végzik, annak 
érdekében, hogy távozásuk 
után legyen kinek átadni a 
stafétabotot. 

• Tevékenységük ered-
ményesnek ígérkezik? 
- Igen. Az említett cégek 

pozitívan értékelik, hogy 
még az EU-csatlakozás előtt 
- többek között - megtanul-
hatták a magas színvonalú, 
stratégiai tervkészítést, vala-
mint a sikeres marketing-
munka követelményeit. A 
tőlük hallott kedvező tapasz-
talatok ösztönöztek engem 
arra, hogy a lehetőséget 
megismertessük a kamarák-
kal is, amelyek képviselői a 
napokban megtartott tanács-
kozáson élénken érdeklődtek 
az együttműködés mikéntjé-
ről. 

N. Rácz Judif 

mesterei a város különböző 
műhelyeiben helyezkedtek 
el. A régi „egyes" kollektí-
vája ismét összeállt. A fod-
rász szövetkezet mintegy 10 
millió forintos beruházással 
a belvárosban, a Kölcsey ut-
ca 13-as számú házban ala-
kította ki az új üzletet. 

Drasztikusan, mintegy 
6 4 s z á z a l é k r a zuhant 
v i s sza az épitési kedv 
Szegeden az év első há-
rom hónapjában. Míg ta-
va ly 236 építési enge-
délyt adtak ki az első 
negyedévben, addig az 
idén mindössze c sak 
151-et - állítja Pálfalvy 
Zsoltné, a KSH Csongrád 
Megyei Igazgatóságnak 
munkatársa is. De elég 
csak végigsétálni a váro-
son, s azonnal látni, itt 
is, ott is évek óta félbe-
hagyott épületek várják 
a befejezést. 

Úgy tűnik, vége az 1994-
ben hozott kormányrendelet 
indukálta lakásépítési hul-
lámnak. Aki akarta, már ki-

A legendás Illés együt-
tes névadója, Illés Lajos 
Magyar ének - Cantus 
Hungaricus címmel rock-
oratóriumot komponált, 
amit legközelebb június 
28-án az ópusztaszer i 
Hunniálison hallhat a kö-
zönség a Nemzeti Törté-
neti Emlékpark monos-
tordombjának szabadtéri 
színpadán. A Kisoroszi-
ban élö szerző - aki lel-
kész felesége mellett a 
helyi református gyüle-
kezet kántoraként dol-
gozik - két és fél éves 
munka után tavaly ké-
szült el különleges össze-
állításával, amelyben a 
magyar költészet legna-
gyobbjainak megzenésí-
tett versei szerepelnek. 

Az 1100 esztendő történe-
tét átölelő dalgyűjtemény ne-
ves művészek, Szvorák Kata-
lin, Nagy Feró, Balogh Már-
ton és Varga Miklós előadá-
sában szólal meg. A Beke 
Sándor rendezte látványos 
színpadi produkcióban közre-
működik az Evangélikus If-
júsági Kórus és Énekes Ist-
ván koreográfus vezetésével 
a Lajtha László Néptáncegy-
üttes. Illés Lajossal darabjá-
ról Ópusztaszeren beszélget-
tünk. 

0 Milyen alkalomra ké-
szült a Magyar ének és 
mikor volt az ősbemutató-
ja? 

- 1994-ben kezdtem el a 
komponálását, tavaly készül-

vette a szociálpolitikai ked-
vezményt. Aki kevéssé volt 
dörzsölt, ma már nem tud 
több mint egymilliót „keres-
ni", hiszen a kedvezménnyel 
épített lakásba be is kell köl-
tözni, mi több, öt évig nem 
lehet eladni. Ennek ellenére a 
lakáshirdetések jelentős ré-
szében még megtalálható a 
kitétel: „szocpol" már nem 
vehető igénybe. Nem is cso-
da, ha a nyerészkedő hirde-
tők láttán fel sem emelik a te-
lefont azok, akik valóban ott-
honra vágynak. így azután az 
ügyeskedésből elkezdett tár-
sasházak félkész lakásait 
nincs, aki befejezze. A két 
gyermek után járó egymillió 
kétszázezer forint ugyanis 
nagy pénz. 

Az év első 3 hónapjában 

tem el vele, így a millecente-
náriumi év alkalmából Hon-
foglalás Napján, augusztus 
19-én mutattuk be Gödöllőn. 
Nem a millecentenáriumra 
készült, véletlen, hogy pont a 
jeles évfordulóra sikerült be-
fejeznem. Nem is kifejezetten 
előadásra, a nagyközönség-
nek szántam, hanem inkább a 
magam szórakoztására írtam. 

0 Hogyan választotta ki 
az alapanyagul szolgáló 
verseket? 
- Hiteles emberektől 

olyan hiteles gondolatokat 
kerestem, amelyek ma is ér-
vényesek és mindannyiunk-
nak szólnak. Fogódzkodónak 
szántam, biztos talajnak a lá-
bam alá. Balassi, Berzsenyi, 
Vörösmarty, Petőfi, Arany, 
Babits, Áprily, Ady, Dsida 
Jenő és Juhász Gyula versei 
kicsit meg is nyugtattak: az 
ország volt már a mainál 
rosszabb helyzetben is, mégis 
akadtak, akik nem engedték, 
hogy eltűnjön. Olyan fontos 
gondolatok szerepelnek eb-
ben a zenei dolgozatban, 
amelyek több oldalról világí-
tanak meg bennünket, ma-
gyarságunkat, azt, hogy mi-
lyenek vagyunk, mit csiná-
lunk jól vagy rosszul. Egy ki-
csit biztatásnak is szántam 
magamnak: semmi nincs 
veszve, eljön az az idő, ami-
kor olyan helyzetbe fogunk 
kerülni, amit ez a nagyon te-
hetséges nép megérdemel. 

0 Hogyan határozná meg 
a Magyar ének zenei vilá-
gát? 

a lakásé 

mindössze 140 lakás épült 
Szegeden, ami csak egyhar-
mada a tavaly ilyenkorinak, 
és közel annyi, mint három 
évvel ezelőtt. Úgy tűnik, a la-
kásépítés ismét mélypontra 
zuhant, legalábbis Szegeden. 
Országosan ugyanis a márci-
us végéig épített lakások szá-
ma nem mutat változást a ta-
valyi évhez képest. 

A rossz évkezdet nálunk 
az egész építőiparra jellemző. 
A nagyobb vállalkozások el-
ső negyedévi termelése 
ugyanis csupán fele az egy 
évvel korábbinak. A vállal-
kozók a hosszú téllel és a 
munkaellátottsági zavarokkal 
igyekeznek magyarázni a 
visszesést. A valóságban az 
építtetők bizalmatlansága és 
pénztelensége is meghúzódik 

- Ez az én zenei világom, 
ami sokféle dologból, hatás-
ból táplálkozik. Gyermekko-
romban, amikor a zongorata-
nulást kezdtem, magyar ze-
nével, Bartók és Kodály kis 
darabjaival találkoztam el-
őször. 

A népzene így elég korán 
belém ivódott. Később jött a 
rock- és a popzene. Utána 
egyre több klasszikus zenét is 
hallgattam. Ifjúkoromban 
úgy éreztem, csak popzene 
van a világon, a többi nem 
érdekes, de szerencsére ha-
mar rájöttem, ez nem így 
van. Már lassan tíz éve refor-
mátus gyülekezeti kántor va-
gyok, így zenéi világom gaz-
dagododott a csodálatos, lé-
lekemelő egyházi zenével is. 
A Cantus Hungaricus min-
dennek a sokféle, gyönyörű-
séges muzsikának az ötvöze-
te. 

0 Hogyan fogadta a kö-
zönség? 
- Azt hiszem, nagyon jól, 

bár először csak csodálkoz-
tak, hogy mi is ez. A gödöllői 
polgármester a bemutató előtt 
javasolta, hogy csak részlete-
ket adjunk elő belőle, hiszen 
körülbelül 110 perces a da-
rab, és attól félt, hosszúnak 
találja majd a közönség. Erre 
azt válaszoltam, ha hosszú-
nak tartják, akkor rossz. Sze-
rencsére nemhogy elment a 
közönség az előadás alatt, ha-
nem még szaporodott is. 

0 Hogyan választotta ki 
az előadókat? 
- Nagyon sokszínű a ze-

4 

a fekete-negyedév mögött. A 
10-15 fős építőipari vállalko-
zások eredményei valamivel 
jobbak a nagyokénál, ám 
még így is 28 százalékkal ke-
vesebb volt az építési-szere-
lési tevékenység, mint tavaly, 
s Csongrád megyében csupán 
2,2 milliárd forintot tett ki 
március végéig. Érdekes, 
hogy ezzel ellentétben az or-
szágos adatok szerint kissé 
növekedett a korábbinál az 
építőipar teljesítménye, s jó-
szerével csak Csongrád me-
gye a „kakukktojás" a statisz-
tikákban. Reményeink sem 
túl biztatóak, hiszen a meg-
kötött, ám még nem teljesí-
tett szerződések értéke alig 
több mint felét teszik ki az 
egy évvel korábbinak. 

R. e. 

ne, ezért a dalokhoz megfe-
lelő specialistákat igyekez-
tem találni. Varga Miki pél-
dául nagyon szépen énekel 
és mindent tud a lírai dalok-
ról. Bizonyos számokhoz in-
kább Nagy Feró keménysége 
illett, másokhoz pedig Szvo-
rák Kati népzenei tudása. 
Minden előadó egyéni színt 
ad a darabnak. Csodálatos 
dolognak tartom az ópuszta-
szeri emlékparkot, és nagy 
megtiszteltetés számomra, 
hogy az én darabomat is mű-
sorra tűzték a Hunniálison. 
A Cantus Hungaricus kon-
certváltozatát már játszottuk 
március 14-én Budapesten 
is. Azt a koncertet majd au-
gusztus 20-a körül mutatja 
be a televízió. A Hunniáli-
son látható változat egy na-
gyon látványos, összetett 
színpadi produkció lesz, cso-
dálatosan koreografált tán-
cokkal. 

0 Hogyan fogadták Kis-
orosziban kántorként az 
ismert rockzenészt? 
- Azért hívták oda Makkai 

Lillát, a feleségemet lelkész-
nek, mert az ifjúság javasol-
ta, hogy őt válassza meg a 
presbitérium, mert akkor jön 
vele az Illés Lajos bácsi is. 
Nagy szeretettel fogadtak, én 
pedig megpróbálom szolgálni 
a közösséget. 

Amellett, hogy az isten-
tiszteleteken orgonálok, hét-
közben a gyerekekel is fog-
lalkozom. Zenére és nyelvek-
re tanítom őket. 

H. Zs. 

• Ativizig-koszorú 

Dégen Imrére 
emlékeztek 

0 Munkatársunktól 
Tegnap múlt húsz esz-

tendeje, hogy Dégen Im-
re , a m a g y a r v í z ü g y i 
s z o l g á l a t k i e m e l k e d ő 
vezetője autóbaleset ál-
dozata lett. Ha lá lának 
évfordulóján, az Alsó-Ti-
sza Vidéki Vízügyi Igaz-
gatóság aulá jában em-
lékünnepséget tartottak 
az egykor i á l lamtitkár 
tiszteletére. 

Dr. Kováts Gábor, az Ati-
vizig igazgatója bevezető-
ben elmondta, hogy Dégen 
Imrét személyesen ismerte 
és becsülte. Frank Szabolcs, 
a vízügyi igazgatóság mér-
nöke ünnepi beszédében 
összefoglalta Dégen Imre 
szakmérnök és egyetemi ok-
tató életútját. Dégen Imre 
1955-1975-ig volt az Orszá-
gos Vízügyi Hivatal elnöke. 
Az államtitkár árvízveszély 
idején kormánybiztosként 
irányította a védelmi mun-
kákat. 

Dégen Imre szakmai te-
hetségét és rátermettségét 
jelzi, hogy az elsők között 
ismerte föl a víz gazdasági 
jelentőségét, valamint azt, 
hogy vízkészleteink koránt-
sem kimeríthetetlenek. Ne-
véhez fűződik a vízgazdál-
kodási társaságok újraszer-
vezése, a vízügyi törvény 
megalkotása, s őt tekintik a 
szervezett környezetvéde-
lem úttörőjének is. Eredmé-
nyes munkát végzett az 
1965-ös, és 1970-es árvizek 
elleni védekezés idején. 
„Munkásságát mindezért 
joggal lehet Vásárhelyi Pál, 
s a múlt század kiemelkedő 
vízügyi mérnökeinek tevé-
kenységéhez hasonlítani" -
mondta Frank Szabolcs. 

Az ünnepség végén dr. 
Kováts Gábor igazgató meg-
koszorúzta Dégen Imre 
domborművét, Lapis András 
szobrászművész alkotását. 

Túszok 
a pápánál 

• Vatikánváros (MTI) 
A perui elnököt és a tupa-

maro gerillák hat volt túszát 
- a perui mezőgazdasági mi-
nisztert és 5 parlamenti kép-
viselőt - fogadta II. János 
Pál pápa. Az olasz sajtó 
szerint Alberto Fujimori, 
Peru japán származású elnö-
ke odahaza válságba jutott, s 
azért jött az örök városba, 
hogy a többségében katoli-
kus választóinak szellemi 
vezetőjénél tett zarándoklat-
tal szerezze vissza tekinté-
lyét. 

A perui hatóságok nehéz 
helyzetbe hozták a katolikus 
egyházat azzal, hogy miköz-
ben Cipriani ayacuchói ér-
sek gyanútlanul közvetített a 
túszválság békés megoldása 
érdekében, az ő megkerülé-
sével, feszületbe rejtett „po-
loskákkal" készítették elő a 
véres ostromot. Fujimori 
vélhetően panaszt tett a pá-
pánál egyes „beosztottai" el-
len, köztük is elsősorban a 
nagy tekintélyű Alzamora li-
mai érsek ellen, aki kemény 
szavakkal ftéli el a perui el-
nök tekintélyuralmi hajla-
mait. 

A diktátori hajlamokat 
ostorozó papokban talán 
még a gerilláknál is kemé-
nyebb ellenfélre talált az el-
nök - vélik Rómában. Fuji-
morinak odahaza ég a talaj a 
lába alatt - emlékeztet a lá-
togatás kapcsán az olasz saj-
tó. 

FW 

FF 

a Kölcseyben 

Kétszáz négyzetméteres, modern üzletben fogadják 
a vedégeket. (Fotó: Gyenes Kálmán) 

• Illés Lajos rockoratóriuma a Hunniálison 

Cantus Hungaricus - Szeren 


